
Vi har et overforbrug 
af planeter.
Skru ned

Interview med Steffen Petersen, 
professor i Bygningsvidenskab 
på Aarhus Universitet, Institut for 
Byggeri og Bygningsdesign

I dag betaler det sig jo 
særdeles godt at være developer, 
også fordi der er optimale 
rammebetingelser for netop den 
adfærd. Det skal vi regulere på 
som samfund, hvis vi skal se et 
anderledes markant aftryk fra 
regenerativt byggeri.

Steffen 
Petersen

Det kan siges meget enkelt, og det 
kan siges lidt mere kompliceret.

Steffen Petersen, professor i 
Bygningsvidenskab på Aarhus 
Universitet, Institut for Byggeri og 
Bygningsdesign, er enig i, at det 
kan være vanskeligt at forklare, 
hvad regenerativt byggeri betyder. 

Selv definerer han regenerativt 
byggeri som noget, der bidrager 
til, at menneskeheden reducerer 
sin miljøbelastning til et niveau, 
hvor de planetære økosystemer 
kan regenerere (af) sig selv.

Bliver han bedt om at forenkle sit 
svar, siger han, at du skal skrue 
ned for din miljøbelastning i en 
sådan grad, at klimaforandringerne 
stopper.

–Helt overordnet er jeg nødt til 
at sige, at det ikke går godt for 
klimaet. Siden 2004 har man 
opgjort, hvor mange jordlignende 
planeter, vi som mennesker bruger 
løs af. Vi kender det i dag som 
Earth overshoot day. Her i 2025 
ramte Danmark sin overshoot day 
19. marts. I praksis betyder det, 

at vi i resten af 2025 bruger flere 
ressourcer, end Jorden naturligt 
kan nå at genskabe. Dette overfor-
brug af jordlignende planeter har 
vi haft i hvert fald siden 1960’erne, 
vurderer Steffen Petersen.

POLITIKKEN SKUFFER
Er der tegn på, at kursen bliver 
lagt om? Steffen Petersen drejer 
samtalen ind på den politiske 
dagsorden og ambitionerne på 
feltet. Han lyder ikke begejstret.

–Ad flere omgange har jeg forsøgt 
at komme i dialog med det politi-
ske lag, senest omkring kravene 
til Bygningsreglementets afsnit om 
klimabelastning, som nybyggeri 
skal leve op til. Det var en skuf-
fende oplevelse, ingen åbenhed, 
ingen dialog og beslutninger, 
som blev truffet, uden at jeg som 
ekspert ved en offentlig institution 
havde mulighed for at komme til 
orde og informere politikerne om 
miljøkonsekvenserne ved det, de 

træffer beslutninger om. Der led 
min opfattelse af dansk politik et 
knæk. Demokratifølelsen for-
svandt.

Ser han fremad, fx 50 år, så håber 
han på en byggebranche, der 
skruer gevaldigt ned for sine miljø-
belastende aktiviteter.

–Branchen tegner sig jo for ca. 38 
pct. af den samlede CO2 udled-
ning. Byggesektoren bærer rundt 
på et stort ansvar, og om 50 år 
ser jeg ikke for mig, at det ansvar 
er blevet mindre, byggeriet står 
fortsat for 38 pct., men menneske-
hedens samlede miljøbelastning er 
blevet meget mindre – og dermed 
også byggeriets. 

GENTÆNK VÆKSTEN
Steffen Petersen efterlyser en kul-
turforandring - ikke kun i byggeriet 
men i samfundet som helhed.

–Det skal i langt højere grad hand-
le om tilstrækkelighed i stedet for 
om vækst i klassisk forstand, hvor 
man kun kan blive rig ved at for-
bruge ressourcer. Vi skal finde en 
model, som gør det muligt for os 
at føle os rige uden at overforbru-
ge ressourcer. Det vil jeg kalde en 
samfundsudfordring, siger Steffen 
Petersen, som opfordrer til at gen-
tænke selve vækstelementet.

–I dag betaler det sig jo særdeles 
godt at være developer, også fordi 
der er optimale rammebetingelser 
for netop den adfærd. Det skal 
vi regulere på som samfund, hvis 
vi skal se et anderledes markant 

aftryk fra regenerativt byggeri.
Steffen Petersen ser i det hele 
taget ikke mange tegn på, at rege-
nerativt byggeri slår igennem.

–Her og der kan jeg få øje på små 
glimt, fx Tiny House Movement og 
folk, der vælger at blive boende i 
små lejligheder, selv om de får flere 
børn. Man indretter sig bedre og 
anderledes i stedet for at flytte til 
noget større, der såmænd også 
kunne være nybyggeri. For mig at 
se er det skridt i den rigtige retning 
i forhold til at nedbringe miljø-
belastningen.

Det skal i langt  
højere grad handle 
om tilstrækkelighed  
i stedet for om 
vækst i klassisk  
forstand, hvor man 
kun kan blive rig  
ved at forbruge  
ressourcer. 

Her i 2025 ramte 
Danmark sin overs-
hoot day 19. marts. 
I praksis betyder 
det, at vi i resten 
af 2025 bruger flere 
ressourcer, end Jor-
den naturligt kan nå 
at genskabe. Dette 
overforbrug af jord-
lignende planeter 
har vi haft i hvert 
fald siden 1960’erne
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